
روز گذش�ته لايحه رتبه بندي معلمان با 196 
رأي مواف�ق به تصويب رس�يد. اين لايحه در 
روزهاي اخي�ر به موضوعي چال�ش زا تبديل 
شده بود و اعتراضات معلمان را در پي داشت. 
با تصويب اين لايح�ه ۲۵۰ هزار ميليارد ريال 
در بودجه 1۴۰1 براي رتبه بندي معلمان در نظر 
گرفته شده بود كه با توجه به اعمال رتبه بندي 
در نيمه دوم سال 1۴۰۰، اين لايحه متناسب با 
ش�رايط جديد از سي و يكم ش�هريور اعمال 
خواهد شد. بر اين اس�اس به مجموع حقوق، 
مزايا و فوق العاده هاي مستمر معلمان با رتبه 
آموزش�يار معل�م 1۰ درصد، مرب�ي معلم 1۵ 
درصد، اس�تاديار معلم 1۲ درصد، دانش�يار 
معل�م 1۰ درص�د و اس�تاد معل�م ۵ درص�د 
علاوه ب�ر افزايش رتبه ه�اي قبل�ي، افزوده 
مي ش�ود، اما همه ماجراي لايح�ه رتبه بندي 
افزايش حق�وق و دريافتي معلم�ان و جبران 
بخش�ي از ناعدالتي موج�ود در پرداختي به 
آنان نيس�ت. اين طرح كه از دل س�ند تحول 
بنيادين آموزش و پرورش بيرون آمده ارتقاي 
كيفي نظام آموزشي و در نهايت دستيابي به 
يك س�اختار آموزش�ي تراز انقلاب اسلامي 
را هم در خود دارد. براي پاس�خ به سؤالات و 
ابهامات پيرام�ون اين لايحه به س�راغ دكتر 
مسعود سعادتي، عضو هيئت علمي دانشگاه 
فرهنگيان و عضو شوراي مركزي كانون تربيت 
اسلامي رفته و با وي به گفت وگو نشسته ايم. 

آقاي سعادتي طرح رتبه بندي معلمان 
چيست، از چه زماني پيگيري شد و 

چه اهدافي دارد؟
رتبه بندي معلمان يا دسته بندي معلمان بر مبناي 
صلاحيت هاي حرفه اي خودش��ان سال هاست 
توسط كارشناسان تعليم و تربيت مطرح مي شود، 
زيرا مش��ابه اين طرح را در كشورهاي ديگر هم 
داري��م، ام��ا واژه اختصاصي ط��رح رتبه بندي 
معلمان در س��ند تحول بنيادين آمده و از آنجا 
به عنوان يك مطالبه و مفه��وم مربوط به حوزه 
تعلي��م و تربيت در محاف��ل تخصصي و عمومي 
آموزش و پرورش درباره آن گفت وگو مي ش��ود. 
بر اساس آنچه در سند تحول بنيادين آمده است 
رتبه بندي كيفي س��ازي آموزش و تش��خيص و 
بهبود صلاحيت هاي حرفه اي معلمان است. بر 
اساس مطالبه س��ند تحول بنيادين رتبه بندي 
ابزاري اس��ت كه ما كمك كنيم صلاحيت هاي 
حرفه اي معلمان رش��د ياب��د و در نتيجه نظام 
آموزشي از نتايج و ثمرات اين طرح از نظر كيفي 
بهره مند ش��ود. البت��ه قطعاً مباح��ث مالي هم 
بخشي از موضوع رتبه بندي است و دسته بندي 
معلمان بر اساس صلاحيت حرفه اي آنها همراه با 
مشوق هايي است كه منجر به بهبود دريافتي هاي 

معلمان خواهد شد. 
از نگاه ش�ما نقاط ق�وت و ضعف اين 

طرح چيست؟
از نظر من برخي جزئيات طرح قابل حل است و 
كليات و اهداف طرح مهم اس��ت. اينكه متوليان 
طرح از آم��وزش و پرورش گرفته ت��ا مجلس و 
كميسيون آموزش و بدنه تعليم و تربيت كشور 
بايد از ط��رح رتبه بندي به تلق��ي واحد و درك 
مشترك و درست و واقعي برسند. طرح رتبه بندي 
فقط ابزاري براي افزايش دريافتي معلمان نيست 
و بحث ه��اي مرتبط با ارتق��اي كيفيت آموزش 
هم بخش مهم��ي از اين طرح اس��ت كه بايد در 
نظر گرفته ش��ود. قطعاً در طرح رتبه بندي بايد 
تغييراتي در دريافتي بخش  عمده اي از معلمان 
اتفاق بيفتد، اما انس��جام جدي نظام آموزش��ي 
از مباحث اصل��ي اين طرح اس��ت و اينكه نظام 
آموزش��ي نيروهاي توانمند و نيروه��اي نياز به 
پشتيباني را تشخيص دهد و نوعي سازماندهي 

نيروي انساني انجام دهد. نظام آموزشي ما يك 
وظيفه بسيار سنگيني دارد و در همه دنيا نظام 
آموزش��ي، آينده كشور اس��ت. آينده ما فراتر از 
بينش و نگرش معلمان جامعه م��ا نخواهد بود. 
رتبه بندي بايد به بهبود اين بينش و نگرش كمك 
كند و افق هاي پيش روي كشور بايد در مدرسه 
ساخته شود و رتبه بندي بايد به دنبال اين باشد. 
اشاره داش�تيد كه هدف اصلي طرح 
رتبه بندي ارتقاي كيفي نظام تعليم و 
تربيت است. اين مهم چگونه محقق 

خواهد شد؟
درب��اره ارتقاي تعليم و تربيت بس��تگي به تلقي 
ما از طرح رتبه بندي دارد. كارشناس��ان به ويژه 
كارشناس��اني كه در بدنه كارشناسي اين طرح 
هس��تند، نگاه تخصصي از باب ارتق��اي تعليم و 
تربيت در طرح دارند. مطالبه معلمان درباره نظام 
پرداخت حقوق مطالبه اي بحق اس��ت. چنانچه 
خود رئيس جمهور هم تأكيد داشته اند پرداخت 
حقوق و مزايا به دس��تگاه ها و مجموعه هاي زير 
نظر دولت باي��د از چارچ��وب عادلانه و منطقي 
باشد و نبايد تفاوت فاحشي داشته باشد، اما گره 
خوردن اين ماجرا به رتبه بندي به دليل آن است 
كه بيشتر در اين طرح بحث هاي مالي مطرح شده 
و معلم��ان به اين ط��رح به عنوان اب��زاري براي 
جبران بخشي از اين ناعدالتي نگاه مي كنند، اما 
هدف سند تحول آموزش و پرورش از رتبه بندي 
ارتقاي كيفيت آموزش و پرورش است. ما در يك 
رقابت جهاني هستيم و رتبه بندي اهداف عاليه 
تعليم و تربيتي دارد. اگر چه ما هم معتقديم بايد 
عدالت در پرداختي ها رعايت شود، اما با اجراي 
رتبه بندي بايد يك ب��رون داد و تحولي در حوزه 
آموزش كش��ور اتفاق بيفتد، در غير اين صورت 
اين همه انرژي و زحمت به هدر مي رود و در اين 
ميان هم معلم و هم آم��وزش و پرورش متضرر 

مي شود. 
مس�ئله عدالت آموزشي هم يكي از 
چالش هاي نظام آم�وزش و پرورش 
در كش�ور اس�ت، آيا رتبه بندي اين 
موض�وع را ه�م در دل خ�ود ج�اي 

داده است؟
عدالت آموزش��ي ابعاد مختلفي دارد به نظر من 
در اين طرح فعلًا بحثي روي عدالت آموزش��ي 
نيست. شايد در آينده در اجرا به اين موضوع هم 
بپردازد و شايد هم لازم باشد عدالت آموزشي را 
در بستري ديگري جست وجو كرد. بحث كيفيت 
بخش��ي آموزش براي مدارس دولت��ي و توزيع 
امكانات آموزش��ي براي مناطق ك��م برخوردار 
از مسير سياس��ت هاي كلان آموزش و پرورش 

جست وجو كرد. 
طرح رتبه بندي معلمان بن�ا دارد تا 
معلمان را بر اساس شاخص هايي در 
رتبه هاي مختلف دس�ته بندي كند 

و بر اس�اس اين رتبه بن�دي معلمان 
دريافتي هاي متفاوتي داشته باشند. 
ارزشيابي هاي طرح رتبه بندي بر چه 

اساسي انجام مي گيرد؟
اين يكي از محل ه��اي چالش برانگيز اين طرح 
اس��ت كه ما مي خواهيم معلم را بر چه اساس��ي 
رتبه بندي كنيم. چون هدف كمرنگ ش��ده اين 
بخش هم تحت تأثي��ر قرار گرفته اس��ت. اگر ما 
هدف اين طرح را ارتقاي كيفيت آموزش در نظر 
بگيريم در اين صورت بايد سيس��تم ارزش��يابي 
كه براي معلم��ان در نظر گرفت��ه ايم هم هدف 
ارتقاي كيفيت آم��وزش را دنبال كند. اگر صرفاً 
كارهاي پژوهشي محض را ملاك قرار دهيم به 
نظرم چندان تفاوتي به ح��ال آموزش و پرورش 

نخواهد كرد. 
دليل مخالفت ش�ما با در نظر گرفتن 
شاخص هاي پژوهشي در رتبه بندي 

معلمان چيست ؟
اكنون 80 هزار عضو هيئت علمي داريم كه مقاله 
مي نويسند و با اضافه شدن حدود 600 هزار معلم 
به اين 80 هزار نفر اتفاق خاصي در نظام آموزشي 
نخواهد افتاد و ممكن اس��ت حوزه پژوهش هم 
دچار تزلزل شود و اعتبارش زير سؤال برود. يكي 
از خطاهايي كه ممكن اس��ت در اين طرح اتفاق 
بيفتد، اين است كه آموزش و پرورش را شعبه اي 
از دانشگاه ها در نظر بگيريم و اين خطرناك است 

و يك سيستم ارزشيابي پيچيده اي مي خواهد. 
چگونه ؟

در حال حاضر براي 80 هزار عضو هيئت علمي 
دانش��گاه ها صدها هيئت مميزه داريم و سالانه 
وقت زيادي براي س��نجش مقالات و امتيازات 
پژوهشي اساتيد داريم، اگر مشابه همين را براي 
آموزش و پرورش بخواهيم راه بيندازيم، زمينگير 
مي ش��ويم؛ چراكه وزارت علوم ساختارهاي اين 
كار را دارد و سال هاي سال است در اين زمينه كار 
شده و معيار شاخص معلوم است. الان در آموزش 
و پرورش اگر بخواهيم كار ارزش��يابي را توسط 
سيستم اداري كه با اين آيتم ها بيگانه است، انجام 

دهيم، كار گير مي كند و فايده اي هم ندارد. 
پيشنهاد شما براي تعيين شاخص هاي 

ارزشيابي چيست؟
 بهتر اس��ت ارزش��يابي را روي اهداف آموزش و 
پرورش ببريم و ببينيم ي��ك معلم چقدر موفق 
ش��ده آموزش و تربيت را درس��ت انجام دهد و 
اهداف كلان را محقق كند، ب��ا اين روش هم به 
اهداف كلان آم��وزش و پرورش كمك ش��ده و 
هم به حوزه پژوهش دانش��گاه آسيب نمي زند. 
اصلي تري��ن موضوع همينجاس��ت ك��ه بر چه 
اساسي مي خواهند ش��اخص هاي رتبه بندي را 
تعريف كنيم. فعلًا به نظرم مي آيد ش��اخص ها، 
ش��اخص هايي شبيه دانشگاه اس��ت كه درست 
نيست. البته تعريف شاخص هاي حوزه آموزش 

و پرورش كار تخصصي مي خواهد و بايد بپذيريم 
در يك پروسه چند ساله آن را اصلاح كنيم و آنچه 
را امروز نوشته مي شود، وحي منزل ندانيم، بلكه 
كار را شروع كنيم و روز به روز بهبود ببخشيم و 
اصلاح كنيم و به س��مت اهداف كلان آموزشي 

حركت كنيم. 
و اين اهداف كلان آموزشي چه بايد 

باشد؟
اينكه نظام آموزش��ي ما به س��مت ي��ك نظام 
آموزشي پيشرفته حركت كند. براي اينكه آينده 
تكنولوژيكي، فناوري و پيشرفت هاي ما را تضمين 
كند و بر حوزه پرورش كشور و مسائل اجتماعي 
تأثير جدي داشته باشد. ملاك ارزشيابي و رتبه 

دادن در اين طرح بايد بر اين مبنا باشد. 
از ن�گاه ش�ما اعتراض�ات اخي�ر 
معلمان به اجرايي نش�دن اين طرح 
مي تواند همين ن�ام آگاهي از اهداف 
يا وارونه نماي�ي آن از س�وي برخي 

گروه ها باشد؟
اعتراضات معلمان به دلي��ل گره خوردن اين 
طرح به مسائل مالي اس��ت. معلمان احساس 
مي كنند دريافتي شان خوب نيست و از طرف 
ديگر ه��م طرح رتبه بن��دي به عن��وان طرح 
افزاي��ش حقوق معرفي ش��ده بر اين اس��اس 
معلمان مي گويند با تأخير در اجراي اين طرح 
يعني حق ما را ديرتر مي دهيد و از اين نظر من 
حق را به معلمان مي دهم، اما از سوي ديگر هم 
افرادي اين وسط از نام و خواسته ها و مطالبات 
جدي معلمان سوء اس��تفاده مي كنند. اين دو 
را بايد از هم جدا كرد. من معتقدم بايد از يك 
طرف متخصصان طرح را توجيه و از نظر علمي 
و فني به بهتر شدن طرح كمك كنند و اگر هم 
اضطراري براي حوزه مالي هس��ت، آن را جلو 
بيندازند؛ چراكه مقداري اعتبار براي ش��روع 
طرح در نظر گرفته شده است و سپس در ادامه 
طي فرآيندي چند ساله طرح اصلاح شود تا به 

اهداف كلانش برسد. 
سازمان برنامه و بودجه بايد عدالت در پرداخت ها 
را به ص��ورت كلان پيگي��ري كن��د و بايد بين 
دريافتي هاي افرادي كه از دولت حقوق مي گيرند 
فاصله منطقي باش��د، ولي الان گاه��ی تفاوت 
دريافتي ها قابل توجيه نيس��ت. با پيگيري اين 
مس��ئله مي توان طرح ه��اي تخصص��ي را بهتر 

پيگيري كرد. 
با عنايت به اينكه طرح رتبه بندي از 
دل سند تحول بيرون آمده، با اجراي 
اين ط�رح چق�در اهداف اين س�ند 
محقق مي ش�ود و چ�ه ملاحظاتي را 

بايد در مسير اجراي آن لحاظ كرد؟ 
ما بايد حواسمان باشد رتبه بندي با توجه به اينكه 
از سند تحول گرفته ش��ده بايد با حوصله ديده 
شود و با شروع آن و اجراي مطالبات مالي معلمان 
در طرح، پيش بيني كنيم كه يك فرآيند اصلاح 
و بهبودي در ط��رح پيش بيني ش��ود و ما را به 
استانداردي برساند كه بر اساس آن نظام آموزش 
و پرورش خودمان را بس��نجيم و كمك كنيم، 
شاخص هاي آموزشي و تربيتي و شاخص هايي 
كه با آينده كشور سر و كار دارد، بهبود بخشيم تا 
نظام آموزشي ما به يك نظام آموزشي پيشرفته 
تبديل ش��ود. من آرمانم اين اس��ت كه اگر اين 
طرح درس��ت اجرا  و در يك پروس��ه چند ساله 
اصلاح شود، مدرسه ايراني هم به يك الگو در دنيا 
تبديل شود. هدف سند تحول هم همين است 
كه ما يك نظام آموزشي خاص با يك جهان بيني 
خاص را پايه گ��ذاري كنيم و اي��ن جهان بيني 
مبتني بر باورها و مباني انقلاب اسلامي بايد نظام 
آموزشي اش هم از همين منبع سرچشمه بگيرد 
و براي دنيا الگو شود. رتبه بندي يكي از ابزارهايي 

است كه مي تواند به اين موضوع كمك كند. 
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هدف سند تحول از رتبه بندی ارتقای کیفیت آموزش است
طرح رتبه بندی به تصويب مجلس رسيد

»جوان« در اين باره با عضو هيئت علمی دانشگاه فرهنگيان گفت وگو كرده است

 مدير طرح حفاظت از تالاب هاي ايران از امضاي تفاهمنامه اي س��ه 
ساله با دولت ژاپن در حوزه احياي تالاب ها خبر داد و گفت: به دنبال اين 
هستيم كه معيشت پايدار جوامع محلي شكل بگيرد تا فشار به تالاب ها 
كاهش يابد. برنامه مديريت ٣۵ تالاب كشور تهيه شده كه از اين تعداد 

٢0 مورد به تصويب شوراي برنامه ريزي استان رسيده است. 
 سازمان جهاني بهداشت )WHO( هشدار داد كه سويه جديد 
كروناويروس موس��وم به اوميك��رون با س��رعت قابل توجهي رو به 

گسترش است. 
 سازمان بيمه س��لامت از تحقق ۷۵ درصدي نسخه الكترونيك اين 
طرح در كشور تا ٢٣ آذر ماه خبر داد و گفت: نسخه نويسي الكترونيك 
در ۱٢ استان بين ۹0 تا ۱00 درصد و در ۱0 استان بين 80 تا ۹0 درصد 

در حال اجراست. 
 رئيس مركز اطلاعات و كنترل ترافيك راهور از بارش برف و باران و 
همچنين كاهش ديد در جاده هاي هشت استان در پايان هفته خبر داد 

و گفت: اين هفته زمان مناسبي براي سفر نيست. 
 وزير دادگس��تري در ديدار با دادس��تان كل ارمنس��تان خواستار 

مساعدت در انتقال سريع محكومان ايراني از اين كشور شد. 
 بر اساس بررسي دفتر مديريت آمار و اطلاعات و محاسبات سازمان 
تأمين اجتماعي، ۵ درصد از بيمه شدگان اين سازمان معادل 6۷۵ هزار 

و ٢۷6 نفر در سال ۱٣۹۹ براي اولين بار بيمه پردازي داشته اند. 
 معاون فرهنگي و هنرهاي شهري سازمان زيباسازي شهر تهران از 
معرفي دستاوردهاي دانشمندان و نخبگان كشور در بيش از ۷00 سازه 

سطح شهر تهران خبر داد. 
 مدير كل هماهنگي، نظارت و پيگيري امور مناطق شهرداري تهران گفت: 
طرح »تحول نگهداشت شهر« با همين رويكرد و با هدف ايجاد تحولي نوين 
در شهر تهران، در يك بازه زماني دوماهه اجرا مي شود؛ خوشبختانه شاهد 

افزايش رضايتمندي شهروندان در اين زمينه هستيم. 
 رئيس سازمان بهزيستي كشور با ابراز خرسندي از توجه ويژه وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي به موضوع كارآفريني و اشتغال پايدار  گفت: 
اشتغال متناسب با ظرفيت هاي جسماني افراد داراي معلوليت و ساير 
جامعه هدف بهزيستي طرح ريزي مي ش��ود و در يك مسير هوشمند، 

اشتغال آنها را رصد مي كنيم. 
 عضو قضايي شوراي رقابت طي نامه اي از دادستان كل كشور خواستار 
پيگيري اقدامات غيرقانوني وزارت صمت و خودروسازان در خصوص 
افزايش قيمت شد و تأكيد كرد؛ اقدام خودروسازان قطعاً دادگستري را 

با انبوهي از پرونده هاي قضايي روبه رو مي كند. 
 يك روانشناس با اشاره به تمايل والدين به برد كودكان در بازي هاي 
كودكانه و بعضاً كتمان باخت و شكس��ت بچه ه��ا در بازي  گفت: بعضاً 
والدين احساس مي كنند براي حفظ اعتماد به نفس كودك لازم است 
به دروغ به او بگويند در بازي خود با همس��الان برده است در حالي كه 
والدين نبايد تحت هيچ ش��رايطي باخت فرزند خ��ود را كتمان كنند. 
بايد به كودك اجازه دهند احساس��ات و هيجان��ات منفي خود را پس 
از باخت تخليه و سپس از طريق حل مس��ئله، محدوديت هاي خود را 
شناسايي كند و از شكست و اشتباه خود در بازي به عنوان يك تجربه، 

درس بگيرد. 

زهرا چيذري 
  گفت  وگو

حسین سروقامت

بچه از مغ�ازه بيرون نم�ي رود. مادر خ�لاق راه خ�روج را از او 
پرسيده، بچه ش�ادمان به س�مت در مي  رود. فكر مي كند كار 
مهمي كرده اس�ت. مادر غيرخلاق كش�ان كش�ان او را  برده، 
وعده شكلات به او مي دهد. بچه پا بر زمين كوفته، بر سر تعداد 

شكلات چانه مي زند!
بچ�ه از راه رس�يده، از دعواي مدرس�ه براي م�ادرش تعريف 
مي كند. م�ادر خلاق گوش داده، دل ب�ه دل فرزندش مي دهد. 
مادر غيرخلاق مي گوي�د: »اون بي تربيته، باهاش بازي نكن. . . 

ميگم خانم معلم دعواش كنه!«
مادر خلاق دستمال به بچه مي  دهد، دهانش را پاك كند. مادر 

غيرخلاق خودش دهان او را پاك مي  كند!
حوصله بچه س�ر رفت�ه.   مادر خلاق س�رش را به نقاش�ي گرم 
مي كند. مادر غيرخلاق مثل گرامافوني كه سوزنش گير كرده، 

مي گويد: »نكن، نگو، دست نزن، آروم باش. . .«
مي بينيد؟ خلاقيت مزيتي شخصي نيست، مسئوليتي اجتماعي 

است!
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مجوز جديد مهدکودك صادر نمي شود
كميت�ه  انتق�ال مهده�اي ك�ودك از س�ازمان بهزيس�تي ب�ه 
آموزش و پرورش تش�كيل شده اس�ت. ت�ا اب�لاغ آيين نامه هاي 
جدي�د س�ازمان مل�ي تعلي�م و تربي�ت ك�ودك، مج�وز 
جدي�دي ب�راي تأس�يس مه�د ك�ودك ص�ادر نخواه�د ش�د. 
عليرضا حاجيان زاده، رئيس سازمان ملي تعليم و تربيت كودك اظهار 
كرد: به منظور رسيدگي به مسائل مربوط به انتقال مهدهاي كودك، 
كميته انتقال مهدهاي كودك از سازمان بهزيستي به وزارت آموزش 
و پرورش در س��تاد كش��وري و كارگروه هاي انتقال اس��تاني تشكيل 

شده است. 
حاجي��ان زاده اف��زود: اين كميت��ه وكارگروه ه��ا تا اب��لاغ آيين نامه و 
دستورالعمل هاي اجرايي در سازمان ملي تعليم و تربيت كودك و اداره 

كل آموزش و پرورش استان ها به فعاليت خود ادامه خواهند داد. 
وي ادامه داد: پس از بيان��ات مقام معظم رهب��ري )مدظله العالي( در 
سي و چهارمين اجلاس سراسري رؤسا و مديران آموزش و پرورش در 
شهريور ۱٣۹۹ مبني بر اينكه »مهد كودك ها ذيل آموزش و پرورش 
اس��ت و بايد براي مهد كودك ها برنامه داشته باشيد«، فصلي نوين در 
توجه به آموزش و پرورش رسمي دوران پيش از دبستان )0 تا 6 سال ( 

در نظام تعليم و تربيت كشور گشوده شد. 
رئيس س��ازمان ملي تعليم و تربيت كودك گفت: ب��ا توجه به بيانات 
معظم له، با همت قواي سه گانه كشور، شوراي عالي انقلاب فرهنگي و 
پذيرش مسئوليت از س��وي وزارت آموزش و پرورش، مصوبات 8٣۴ و 
8٣6 شوراي عالي انقلاب فرهنگي مبني بر ايجاد و آغاز به كار سازمان 
ملي تعليم و تربيت ك��ودك، به منظور اجرا، ب��ه ادارات كل آموزش و 

پرورش استان ها ابلاغ شد. 
 وي گفت: در همين راستا به منظور رسيدگي به امور و انتقال مهدهاي 
كودك از سازمان بهزيستي، سازمان ملي تعليم و تربيت كودك اقدام 
به فعال ك��ردن كميته انتقال مهدهاي كودك در س��تاد كش��وري و 
كارگروه هاي انتقال استاني كرده و با فعال ش��دن كميته انتقال، اين 
ظرفيت به وجود آمد كه مؤسس��ان مهدهاي ك��ودك داراي مجوز از 
سازمان بهزيستي، جهت انجام امور اداري مربوط به آغاز به كار مجدد، 

درخواست توقف يكساله، جابه جايي به اين مرجع مراجعه كنند. 
به گزارش مرك��ز اطلاع رس��اني و رواب��ط عموم��ي وزارت آموزش و 
پرورش، طبق اساسنامه س��ازمان ملي تعليم و تربيت كودك، تا ابلاغ 
آيين نامه هاي جديد اين س��ازمان، مجوز جديدي براي تأسيس مهد 

كودك صادر نخواهد شد. 

رونمايي از 9 دستاورد کاربردي هسته اي
صنعت، كشاورزي و پزشكي با توليدات جديد 

سازمان انرژي اتمي رونق تازه اي مي گيرد
در دومين نمايش�گاه دس�تاوردهاي علمي، پژوهش�ي و فناوري 
پژوهش�گاه علوم و فنون هسته اي، روز گذش�ته با حضور رئيس 
سازمان انرژي اتمي از 9 دستاورد پژوهشگران در سازمان انرژي 
اتمي ايران رونمايي شد. يك فناوري جديد در بهينه سازي سوخت 
راكتور تحقيقاتي ش�هيد فخري زاده، توليد بذرهاي چندين نوع 
محصول كش�اورزي و نيز فناوري حذف آلاينده هاي هسته اي از 
جمله اين دس�تاوردها هستند. محققان س�ازمان انرژي اتمي در 
نمايشگاه پژوهش�گاه علوم و فنون هس�ته اي، براي سرطان هاي 
پروستات، روده و سر و گردن هم راديو داروهايي عرضه كرده اند. 

راديو دارو به هر دارويي گفته مي شود كه در ساختار آن يك راديو ايزوتوپ 
وجود داشته باشد. راديوايزوتوپ ها در واقع عناصر ناپايداري هستند كه 
با توجه به ساختار اتمي شان از خود پرتو منتشر مي كنند. راديو داروها از 
مشتقات راديواكتيو )موادي كه از خود نور منتشر مي كنند( هستند كه به 

مريض تزريق يا خورانده مي شود. 
پرتوهاي منتشر شده از راديو داروها شامل پرتوهاي آلفا، بتا و گاما است 
كه داراي طول موج و س��طح انرژي  متفاوتي هستند و بر همين اساس 
مي توانند در فرايندهاي مختلف تشخيصي و درماني به كار گرفته شوند. 

 فناوري جديد سوخت هسته اي در راكتور فخري زاده
در پزش��كي هس��ته اي مفيد ترين داروها، آن دس��ته اي هس��تند كه 
راديوايزوتوپ هاي آن منتش��ر كننده پرتو گاماس��ت، زيرا پرتوهايي را 
كه از اين مواد در درون بدن تابش مي ش��وند مي ت��وان از بيرون بدن به 
سادگي تشخيص داد.  روز گذش��ته در دومين نمايشگاه دستاوردهاي 
علمي، پژوهشي و فناوري پژوهشگاه علوم و فنون هسته اي از ۹ دستاورد 

پژوهشگران در سازمان انرژي اتمي ايران رونمايي شد. 
 در مراسم افتتاحيه اين نمايش��گاه كه با حضور محمد اسلامي، معاون 
رئيس جمهور و رئيس سازمان انرژي اتمي، معاونان اين سازمان، رؤساي 
پژوهشكده ها و جمعي از پژوهشگران و اعضاي هيئت علمي پژوهشگاه 
علوم و فنون هس��ته اي برگزار ش��د، از »توليد و عرضه نمونه ارتقا يافته 
شتاب دهنده الكترواستاتيك«، »سيستم تشخيص برخط و برون خط 
نشتي سوخت در سامانه مدار آزمون سوخت هسته اي راكتور تحقيقاتي 
شهيد دكتر محسن فخري زاده«، »نمونه اوليه سامانه جت پلاسماي سرد 
براي درمان سرطان«، »ساخت پوشش هاي پليمري هوشمند با قابليت 
شناسايي و حذف آلاينده هاي هس��ته اي«، »مرجع پژوهشي اطلاعات 
هسته اي« و »توليد بذرهاي چندين نوع محصول كشاورزي پركاربرد از 

طريق پرتو افشاني« رونمايي شد. 
»س��امانه تعيين نشتي س��وخت در محفظه س��يپينگ«)محفظه اي 
براي نگهداري دارو(، »توليد و عرضه نمونه ارتقاي يافته ش��تاب دهنده 
الكترواستاتيك« )براي توليد دارو(، »توليد ايزوتوپ پايدار كربن به روش 
ليزري« )به منظور تشخيص بيماري( هم از ديگر فناوري هاي عرضه شده 

در نمايشگاه فناوري هاي هسته اي است. 
 حوزه سلامت به دليل تحريم ها در اولويت است

در اين نمايشگاه همچنين از سه راديوداروي درماني و يك راديوداروي 
تشخيصي ش��امل يك راديو دارو جهت اس��تفاده باليني در درمان 
هدفمند سرطان پروس��تات، راديو دارو براي درمان تومورهاي سر و 
گردن، يك راديو دارو براي كنترل تومورهاي س��رطان كلون )همان 
سرطان روده( و همچنين راديوداروي جديدي جهت تصويربرداري 
از مهره هاي اس��تخواني در گردن رونمايي ش��د.  به گزارش تارنماي 
سازمان انرژي اتمي، معاون رئيس جمهور و رئيس سازمان انرژي اتمي 
ايران در بازديد از نمايش��گاه پژوهش و فناوري با تأكيد بر كاربردي 
كردن ايده هايي كه به سمت پژوهش و فناوري مي روند، گفت: حوزه 
سلامت به دليل تحريم هاي ظالمانه اي كه دامن كشور را فراگرفته، در 
اولويت است. اين سازمان با استفاده از ظرفيت هاي خود و تعاملي كه 
با جامعه بين الملل، محيط علمي و پژوهشي و مراكز پژوهشي داخل 
كشور دارد، سعي مي كند با ايجاد فرصت هاي متفاوت در هر رشته اي 
و جلب مش��اركت ها، زمينه هاي صنعتي سازي و تجاري سازي نتايج 

پژوهشي را فراهم كند. 
 استفاده سالي يك ميليون بيمار از خدمات انرژي اتمي

محمد اسلامي در مراسم رونمايي از سه راديو داروي درماني و بازديد از 
نمايشگاه پژوهش و فناوري افزود: سالانه يك ميليون بيمار از خدماتي كه 
سازمان انرژي اتمي در بخش پزشكي و جامعه سلامت كشور ارائه مي كند، 
بهره مند مي شوند. كاربردي كردن ايده هاي پژوهش و فناوري، رويكرد 
سازمان انرژي اتمي است و به دليل رسالت و مسئوليت قانوني خود بايد 
با سياست هاي پابرجا به منظور كمك به پژوهش كشور در همه زمينه ها 
ياري رسان باشيم.  گفتني است سازمان انرژي اتمي در برنامه اي جديد، 
توسعه كاربرد پرتوهاي هسته اي در اقليم ايران را هم مورد ارزيابي قرار 
داده است؛ يعني در حوزه كشاورزي، آب، خاك و به ويژه بذرها با كمك 
پرتوها، استاندارد سازي و ديررس كردن ميوه جات و سبزيجات و كنترل 
آفت ها برنامه هايي در نظر گرفته و با طرح يك برنامه جامع و اس��تفاده 
از آمايش س��رزمين، جهت مديريت بهتر محصولات، اقليم ايران را به 
۱٢منطقه تقسيم بندي كرده است.  س��ازمان انرژي اتمي يك ظرفيت 
۱0هزار مگاواتي را هم در چند سايت نيروگاهي پيش بيني كرده تا بتواند 
با مشاركت هايي كه جلب خواهد شد و استفاده از ظرفيت هاي صنعتي و 
علمي كشور، نيروگاه هاي هسته اي را گسترش دهد. اين سازمان توليد 
حداقل ۱0هزار مگاوات برق هس��ته اي )۱0 برابر بيشتر از برق توليدي 
نيروگاه بوشهر( را در نظر دارد كه البته اين برنامه بسيار بزرگ نيازمند 

سرمايه گذاري ۴0ميليارد دلاري است. 
دومين نمايشگاه دستاوردهاي علمي، پژوهشي و فناوري پژوهشگاه علوم و 
فنون هسته اي با مشاركت۵ پژوهشكده  انرژي اتمي يعني پژوهشكده هاي 
كاربرد پرتوها، فيزيك و ش��تابگرها، فتونيك و فناوري هاي كوانتومي، 
پلاسما و گداخت هسته اي، كشاورزي هسته اي و مركز مهندسي مواد با 

دستاوردهايي در حوزه هاي مختلف علمي و پژوهشي برگزار شد. 

سردرگمي متقاضیان وام 
خريد  مسكن با اوراق

يك شهروند: عضو هيئت مديره بانك مسكن روز سه شنبه اعلام كرد 
از امروز براساس بخشنامه ابلاغي بانك مس��كن به شعب، متقاضيان 
دريافت تسهيلات از محل اوراق، براي دريافت اين تسهيلات مي توانند 
تنها براي دريافت ۵0 درصد از ميزان تس��هيلات درخواستي اقدام به 
خريداري اوراق كنند، اما بر خلاف س��خنان عض��و هيئت مديره بانك 
مسكن كه خبر از اجرايي شدن اين موضوع داد، روز گذشته متقاضيان 
دريافت تس��هيلات از محل اوراق، با مراجعه به ش��عب بانك مسكن و 
پيگيري از رؤس��اي شعبه يك جواب را ش��نيدند: »فعلًا چيزي تغيير 

نكرده! نه بخشنامه اي آمده نه ابلاغيه اي!«
همچنين در تماس با مركز ش��كايت بانك مسكن مشخص شد هنوز 
بخشنامه دريافت وام اوراق با ۵0 درصد تخفيف به هيچ كدام از شعب 
بانكي ابلاغ نشده اس��ت. با گران��ي روز افزون قيمت اوراق تس��هيلات 
مسكن، لازم اس��ت مسئولان بانك مس��كن در ابلاغ بخشنامه مذكور 
تس��ريع كنند يا اعلام كنند كه اين موضوع فعلًا در هيئت مديره بانك 
تصويب ش��ده و زمان اجراي آن متعاقباً اعلام مي شود تا از سردرگمي 

متقاضيان وام خريد مسكن كاسته شود. 

علیرضا سزاوار
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